中南大学学报(医学版) 2010, 35(2) 116- DOI: 10.3969/j.issn.1672-

7347.2010. ISSN: 1672-7347 CN: 43-1427/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论著

TLR3c.1377, TLR9-1486和TLR9 2848基因多态性 与多发性硬化易感性的关系

姬晓蓓, 王玉忠, 黄国祥, 周文斌

中南大学湘雅医院神经内科, 长沙 410008

摘要:

目的:探讨中国南方汉族人群Toll样受体(Toll like receptor, TLR)3和9单核苷酸多态性与多发性硬化(multiple sclerosis, MS)遗传易感的相关性。方法:以123名临床及实验室确诊的中国南方汉族MS患者和126名与入组病人种族、年龄、性别相匹配健康志愿者为研究对象,利用聚合酶链-限制性长度多态性分析(PCR-RFLP)技术检测TLR3和TLR9基因多态性。结果:TLR3c.1377基因型、等位基因频率MS组与对照组比较差异有统计学意义(P<0.05),携带T等位基因可降低MS患病危险性(OR=0.532,P=0.014)。TLR9-1486基因型、等位基因频率在MS组与对照组间分布差异无统计学意义;TLR9 2848 A等位基因频率MS组较对照组增高(39.8% vs. 30.6%,P=0.037),A+等位基因携带者明显高于A-携带者患病危险性(OR=1.837,P=0.020)。关联分析未发现TLR3c.1377与TLR9-1486和TLR9 2848有联合作用。TLR9-1486和TLR9 2848处于强连锁不平衡状态;MS组与对照组间单倍体型频率分布差异无统计学意义。结论:TLR3c.1377基因型频率、等位基因频率及TLR9 2848等位基因频率可能与中国南方汉族人群MS发病相关,两基因位点可能均是MS的易感基因或与易感基因相连锁。

关键词: 多发性硬化 Toll样受体 单核苷酸多态性

TLR3c.1377, TLR9-1486, and TLR9 2848 gene polymorphisms and multiple sclerosis

JI Xiaobei, WANG Yuzhong, HUANG Guoxiang, ZHOU Wenbin

Department of Neurology, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008, China)

Abstract:

ObjectiveTo investigate the relationship between the gene polymorphism of TLR3c.1377, TLR9-1486, and TLR9 2848 and susceptibility to multiple sclerosis (MS) in Han people of south China. MethodsA total of 123 unrelated MS patients from South China with a clinical or laboratory definition MS according to 2005 Revisions to the McDonald Criteria were studied. Another 126 controls were randomly selected from hospital staff of non-autoimmune diseases and healthy individuals. Toll like receptor (TLR) 3 and TLR 9 genotypes were determined by PCR and digested by specific restriction enzymes.ResultsThere was significant difference in genotype and allele distribution of TLR3c.1377 polymorphism between the MS patients and the controls (P<0.05), and the MS patients with T allele had a lower risk (OR=0.532, P=0.014). There was no significant difference in genotypes and allele distribution of TLR9-1486 polymorphism between the MS patients and the controls. There was higher TLR9 2848 A allele frequency in the MS patients than in the controls (39.8% vs. 30.6%; P=0.037), and higher risk in MS patients with A allele than those without (OR=1.837, P=0.020). There was no significant interaction among the TLR3c.1377, TLR9-1486 and TLR9 2848 allele. Strong linkage disequilibrium was found between TLR9-1486 and TLR9 2848, but there was no significant interaction between the polymorphism of TLR9-1486 and TLR9 2848 in the MS patients. ConclusionTLR3c. 1377 and TLR9 2848 polymorphisms may be related to MS in Han people in south China. TLR3c.1377 and TLR9 2848 may be linked with susceptibility genes.

Keywords: multiple sclerosis; Toll like receptor; single nucleotide polymorphism

收稿日期 2009-02-16 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

通讯作者:周文斌

作者简介:

作者Email: wenston@vip.sina.com

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- PDF(1116KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶参考文献[PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶多发性硬化
- ▶ToII样受体
- ▶ 单核苷酸多态性

本文作者相关文章

PubMed

- [1] Sun J, Walsh M, Villarino A V, et al. TLR ligands can activate dendritic cells to provide a MyD88-dependent negative signal for Th2 cell development [J] . J Immnol, 2005, 174(2): 742-751.
- [2] Takeda K, Kaisho T, Akira S. Toll-like receptors [J] . Annu Rev Immunol, 2003, 21(4): 335-376.
- [3] Lafon M, Megret F, Lafage M, et al. The innate immune facet of brain: human neurons express TLR-3 and sense viral dsRNA [J]. J Mol Neurosci, 2006, 29(3): 185-194.
- [4] Jack C S, Arbour N, Blain M, et al.Th1 polarization of CD4+ T cells by Toll-like receptor 3-activated human microglia [J]. J Neuropathol Exp Neurol, 2007, 66(9): 848-859.
- [5] Ichikawa H T, Williams L P, Segal B M. Activation of APCs through CD40 or Toll-like receptor 9 overcomes tolerance and precipitates autoimmune disease [J]. J Immunol, 2002, 169(5):2781-2787.
- [6] Raimondi G, Turner M S, Thomson A W, et al. Naturally occurring regulatory T cells: recent insights in health and disease [J]. Crit Rev Immunol, 2007, 27(1):61-95.
- [7] Prinz M, Garbe F, Schmidt H, et al. Innate immunity mediated by TLR9 modulates pathogenicity in an animal model of multiple sclerosis [J] . J Clin Invest, 2006, 116(2): 454-464.
- [8] Smit L A, Siroux V, Bouzigon E, et al. CD14 and toll-like receptor gene polymorphisms, country living, and asthma in adults [J]. Am J Respir Crit Care Med, 2009, 179(5):363-368.
- [9] Polman C H, Reingold S C, Edan G, et al. Diagnostic criteria for multiple sclerosis: 2005 revisions to the "McDonald Criteria" [J]. Ann Neurol, 2005, 58(6): 840-846.
- [10] Ueta M, Sotozono C, Inatomi T, et al. Toll-like receptor 3 gene polymorphisms in Japanese patients with Stevens-Johnson syndrome [J]. Br J Ophthalmol, 2007, 91(7): 962-965.
- [11] De Jager P L, Richardson A, Vyse T J, et al. Genetic variation in Toll-like receptor 9 and susceptibility to systemic lupus erythematosus [J]. Arthritis Rheum, 2006, 54(4): 1279-1282.
- [12] Kikuchi K, Lian Z X, Kimura Y, et al. Genetic polymorphisms of toll-like receptor 9 influence the immune response to CpG and contribute to hyper-IgM in primary biliary cirrhosis [J]. J Autoimmun, 2005, 24(4): 347-352.
- [13] Epplen C, Jackel S, Santos E J, et al. Genetic predisposition to multiple sclerosis as revealed by immunoprinting [J]. Ann Neurol, 1997, 41(3):341-352.
- [14] Wandstrat A, Wakeland E. The genetics of complex autoimmune diseases: non-MHC susceptibility genes [J]. Nat Immunol, 2001, 2(9):802-809.
- [15] Hur J W, Shin H D, Park B L, et al. Association study of Toll-like receptor 9 gene polymorphism in Korean patients with systemic lupus erythematosus [J]. Antigens, 2005, 65(3):266-270.

本刊中的类似文章

- 1. 颜津津, 黄国祥, 肖波,杨欢, 吴志国, 周文斌. 一种慢性EAE模型的制备方法
- [J]. 中南大学学报(医学版), 2008,33(08): 663-668
- 2. 周文斌; HansLink; .多发性硬化患者血清及脑脊液中可溶性Fas分子的测定[J]. 中南大学学报(医学版), 2000,25(1): 39-

Copyright by 中南大学学报(医学版)